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سخنگوی سازمان هواپیمایی:

 انجام دو پرواز به فرانسه و هند 
برای بازگرداندن ایرانی ها 

س�خنگوی س�ازمان هواپیمایی کش�وری گفت: دو پ�رواز پایان هفت�ه جاری به 
کش�ورهای هند و فرانس�ه انجام می ش�ود تا ایرانی های مقیم و مسافر بازگردانده 

شوند.
محمد ذیبخش در گفت وگو با ایلنا با اش��اره به برقراری پرواز به کش��ور های فرانسه و هند 
ب��رای بازگرداندن ایرانی ها اظهار داش��ت: پرواز بین ایران- هند و ایران- فرانس��ه همچنان 
ممنوع اس��ت و تمام پروازها لغو شده اما به درخواس��ت وزارت امورخارجه برای بازگرداندن 

ایرانی های مقیم یا مسافر در این کشورها دو پرواز انجام می شود.
وی درباره جزییات برقراری این پروازها ادامه داد: پرواز به کشور فرانسه روز جمعه - 24 
اردیبهشت ماه- انجام خواهد شد. پرواز ایران به هند هم پایان هفته جاری انجام می شود. 

س��خنگوی سازمان هواپیمایی کشوری با اش��اره به محدودیت و ممنوعیت های پروازی با 
کش��ورهای مختلف گفت: در حال حاضر با 42 کشور ویژه و پرخطر محدودیت و ممنوعیت 

پروازی داریم. که از بین این کشور ها به 15 کشور پرواز ممنوع است.
ذیبخ��ش همچنین درباره احتمال اعم��ال محدودیت های جدید در مقصد/ مبدا مس��یر 
بوشهر به دلیل تایید ابتدای چند نفر به کرونای هندی تاکید کرد: هنوز دستورالعملی برای 
انجام پروازهای بوش��هر به سازمان هواپیمایی کش��ور صادر و ابلاغ نشده  است اما همچنان 
فروش بلیت براس��اس اطلاعات سامانه وزارت بهداشت انجام می شود و برای کد ملی که در 

این سامانه نشان دهد به کرونا مبتلا است، بلیت صادر نمی شود.

 آغاز واردات واکسن کرونا توسط بخش خصوصی
تا دو هفته دیگر

رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو اظهار داشت: بیش از ۴ نوع واکسن در سازمان 
غذا و دارو ثبت نش�ده اس�ت، اگر ش�رکتی بخواهد فایزر وارد کند باید آن را ثبت 
کن�د که این پروس�ه به نوبه خود زمان بر اس�ت. فکر نمی کنم که کس�ی در جهت 
واردات فایزر تلاش�ی کرده باشد چراکه ما فکر می کردیم واردات آن ممنوع است. 

اگر کسی بخواهد آن را وارد کند طبق مراحل ابتدا باید آن را ثبت کند.
ناص��ر ریاحی در گفت وگو با ایلنا در مورد آخرین وضعیت واردات واکس��ن کرونا توس��ط 
بخش خصوصی اظهار کرد: با سازمان غذا و دارو توافق شده که پروفرم های مربوط به واکسن 
را خارج از نوبت و به صورت سریع اختصاص دهند. بعد از این توافقات ما آخرین پروفرم های 
خود را پنجش��نبه دادیم که تا دوش��نبه ثبت سفارش انجام شود. در صورتی که این شرایط 

مهیا شود بلافاصله سفارش می دهیم.
وی اف��زود: ط��ی نامه ای با واردات ۶ میلیون دوز موافقت ش��ده اما الان ما 1۰۰ هزار دوز 
واکسن کرونا به صورت آزمایشی وارد می کنیم تا مسیر، انبار، نحوه ثبت نام و غیره آزمایش 
و مش��خص شود. اگر همه مسائل به درس��تی پیش رفت سپس هر هفته 2۰۰ تا 25۰ هزار 

دوز وارد می کنیم تا ۶ میلیون دوز کامل شود. 
وی در مورد زمان واردات این واکس��ن ها به کش��ور تصریح کرد: اگر دوش��نبه این هفته 
بتوانیم تاییده ثبت س��فارش را بگیریم، طی دو هفته می توانیم واکس��ن را وارد کنیم چراکه 

واکسن ها آماده هستند و مشکلی وجود ندارد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد؛

 صدور احکام قانون تسری کارکنان زندان  ها 
تا چند روز آینده

نوبخ�ت گفت: احکام قانون تس�ری در اردیبهش�ت ماه ص�ادر و پرداخت ها نیز 
همانند اول فروردین محاسبه خواهد شد.

به گزارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان، محمد باقر نوبخت رئیس س��ازمان برنامه و بودجه 
در پاس��خ به درخواس��ت کاربری مبنی بر اینکه اجرای کامل قانون تس��ری با ضرایب کامل 
کارکنان زندان ها و صدور حکم احکام مربوطه نوش��ت: »احکام قانون تس��ری در همین ماه 

)اردیبهشت( صادر و پرداخت ها از اول فروردین محاسبه خواهد شد.«
بر این اس��اس این کاربر در حس��اب کاربری ش��خصی رئیس س��ازمان برنامه و بودجه در 
قسمت نظرات نوشته بود: »جناب آقای نوبخت با سلام ضمن تشکر از پیگیری های ارزشمند 
جنابعالی در دفاع از حقوق تضییع ش��ده کارکنان مظلوم زندان ها همچنان منتظر وفای به 
عهد شما مبنی بر اجرای کامل قانون تسری با ضرایب کامل کارکنان زندان ها و صدور احکام 

مربوطه به آن هستیم.«

طبق اعلام معاون وزیر راه و شهرسازی

وام اجاره ۱۴۰۰ به ستاد کرونا پیشنهاد شد
وزارت راه و شهرس�ازی پیش�نهاد پرداخت کمک ودیعه مسکن را به ستاد ملی 

کرونا داده که ستاد در این باره تصمیم گیری خواهد کرد.
به گزارش ایس��نا، با ش��یوع ویروس کرونا از سال گذشته وزارت راه و شهرسازی دو برنامه 
را برای کمک به اقشار اجاره نشین در دستور کار قرار داد که در ستاد ملی کرونا به تصویب 
رس��ید. یکی از این موارد پرداخت کمک ودیعه مس��کن و دیگری تمدید قراردادهای اجاره 

بود. هر دو برنامه نیز با توفیق نسبی مواجه شد.
سال گذشته دولت اعلام کرد که مالکان اجازه ندارند مستاجران را بیرون کنند، مگر اینکه 
مس��تاجر خودش تمایلی به ماندن نداش��ته باشد. به صاحب خانه ها اجازه داده شد در تهران 
25 درصد، س��ایر کلانشهرها 2۰ درصد و دیگر نقاط شهری 15 درصد به نرخ اجاره سالیانه 
بیافزایند. هرچند بخش��نامه تمدید قرارداده��ای اجاره به دلایلی همچون آگاه نبودن برخی 
مس��تاجران از حقوق قانونی خود و سوءاس��تفاده بعضی مالکان در مواردی عقیم ماند اما در 

بسیاری دیگر از موارد به اجرا رسید.
امسال نیز آنطور که محمود محمودزاده � معاون وزیر راه و شهرسازی � اعلام کرده، کمک 
ودیعه اجاره و تمدید اجاره ها به س��تاد ملی کرونا پیش��نهاد ش��ده که در این باره ستاد ملی 
کرونا تصمیم گیری خواهد کرد. او توضیحات بیش��تری درباره مبلغ وام اجاره در سال جاری 

ارایه نداده اما احتمال افزایش ارقام وجود دارد.
محمودزاده همچنین با بیان اینکه حدود 1۰ هزار واحد مس��کن ملی آماده افتتاح اس��ت 
گفت: با توجه به اینکه بخشی از واگذاری ها به شکل واگذاری گروهی و کوچک مقیاس بوده 
اس��ت این اطلاعات در حال جمع آوری و نهایی شدن است که به زودی اطلاع رسانی خواهد 
ش��د. او چن��د روز قبل هم به ایس��نا گفته بود: در آینده نزدیک مرحل��ه دوم بهره برداری از 
واحدهای طرح اقدام ملی مس��کن در تعدادی از استانها انجام می شود و تا پایان دولت چند 

مرحله افتتاح خواهیم داشت.

اتحاد نفتی تهران-ریاض و امتیازگیری از جهان
مش�اور اقتصادی اتحادیه اروپا گفت: اگر افق همکاری ایران و عربس�تان توسعه 
پی�دا کند می توانند ب�ازار و قیمت نفت را تکان دهند، و توانمندانه نه تنها از غرب 

بلکه از جهان امتیازگیری کنند.
مهرداد عمادی در گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه کاهش تنش بین ایران و عربستان بسیار 
اهمیت دارد، اظهار داشت: شاید شاه گره روابط ایران از منطقه شروع می شود اگر دشواری  و 
چالش های منطقه ای را از بن بست خارج کنیم خیلی از رودررویی ها کمرنگ و بعد از مدتی 

محو خواهند شد، چراکه انرژی تنش ها از منطقه تهیه می شود. 
وی ب��ا بی��ان اینک��ه هم��کاری اقتص��ادی با عربس��تان حداق��ل در کوتاه م��دت مدنظر 
نیس��ت، اف��زود: زی��را هم��کاری اقتص��ادی بای��د برد-ب��رد باش��د، اکن��ون عربس��تان به 
تکنول��وژی ژاپنی، ک��ره ای، امریکای��ی و اروپایی دسترس��ی آزاد دارد، به لح��اظ انرژی نیز 
نس��بت به م��ا از ان��رژی ارزان ت��ری برخوردارن��د. از تزریق س��رمایه هم که ایران بس��یار 
 فقی��ر اس��ت به ط��وری که حت��ی ع��راق هم اکن��ون ۶ برابر ما تزری��ق س��رمایه به بخش 

نفت و گاز دارد.
وی خاطرنشان کرد: دو بازیکن ایران-عربستان در میدان نفت می توانند خیلی مهم باشند 
و با تصمیماتی که می گیرند اعضای دیگر را تحت فش��ار قرار دهند که همکاری کنند و در 
غیر این صورت در انتظار پاس��خ منفی از تهران و ریاض باش��ند. البت��ه این را هم فراموش 
نکنی��م که دو  عرضه کننده عمده روس��یه و امریکا را هم در مقاب��ل داریم، ولی با وجود این 
موضوعات اگر افق همکاری ایران و عربستان توسعه پیدا کند می توانند بازار و قیمت نفت را 
ت��کان دهند، و توانمندانه نه تنها از غرب بلکه از جهان امتیازگیری کنند و این امر می تواند 

برای اقتصاد ایران مثبت باشد.

رییس اتاق مش�ترک بازرگان�ی ایران و چین 
اظهار داش�ت: با این هفت منطقه آزاد ما قریب 
ب�ه ده ه�ا منطق�ه آزاد و ویژه در کش�ور داریم 
که روزنه های�ی ایجاد کرده اند ک�ه در آنها یک 
س�ری فرارهای اقتص�ادی انجام می ش�ود، اگر 
واقعا اقتصاد ما به ش�کلی است که تا این میزان 
قوانین مخل برای کسب و کار دارد که ما مجبور 
هستیم این تعداد منطقه آزاد ایجاد کنیم، بهتر 
است که به آزادسازی اقتصاد کشور به طور کلی 
فکر کرده و در س�طح کش�ور آزادس�ازی هایی 
انجام دهیم تا مجبور نش�ویم این تعداد منطقه 

آزاد ایجاد کنیم.
مجیدرض��ا حری��ری در گفت وگو با ایلن��ا در مورد 
تصویب 7 منطقه دیگر به عنوان منطقه آزاد اقتصادی 
در جلسه اخیر مجمع تشخیص مصلحت اظهار کرد: 
یکی از مسائلی که در این مورد مطرح است این است 
که آیا الان اولویت با تصویب مناطق آزاد بوده یا خیر؛ 
همه منتظر هس��تند که مجمع تش��خیص در مورد 
لوایح دوگانه مربوط به FAFT تصمیم گیری کند تا 
مشخص شود که پیوستن به FATF چه سرنوشتی 

خواهد داشت.
 FATF وی ادامه داد: به نظر می رس��د که موضوع
بیشتر به مس��ائل سیاسی و حوزه سیاست بین الملل 
گ��ره خ��ورده و مذاکرات وین و موض��وع FATF به 
نوعی به هم پیوس��تگی پی��دا کردند، به همین دلیل 
این موضوع از دس��تور کار مجمع تشخیص مصلحت 
خارج شده است. اما باید به شکلی باشد که این تاخیر 
باعث نش��ود که حتی اگر در مذاکرات وین به نتیجه 
رس��یدیم در داخل منتظ��ر FATF بمانیم. چون به 
هرح��ال 2 ی��ا 3 ماه نی��ز طول می کش��د که مجمع 
تش��خیص مصلحت در این مورد عکس العمل داشته 

باشد.
وی با اش��اره به میزان کارک��رد مناطق آزاد و ویژه 

قبلی اضافه کرد: مس��ئله دیگری که اهمیت کمتری 
نس��بت به موض��وع قبل ن��دارد این اس��ت که اصلا 
تاس��یس مناطق آزاد دیگر در کشور ما چه مفهومی 
دارد؟ مناط��ق آزاد و ویژه قبلی چه اتفاقی را اقتصاد 
ما ش��کل دادند؟ چه کارنامه چهل ساله ای از تاسیس 
مناطق آزاد داریم که الان می خواهیم 7 منطقه دیگر 
را به این ش��کل در بیاوریم؟ شکل گیری مناطق آزاد 
در کش��ور ما به خصوص وقتی که با س��رزمین اصلی 
درگیر می ش��ود یعنی این مناطق بخشی از سرزمین 

اصلی هستند، تبعات مثبتی نداشته است.
حریری اف��زود: برای مثال در خوزس��تان یا تبریز 
ش��اهد بودی��م ک��ه ت��ردد اتومبیل ه��ای لوکس در 
مناطق ش��هری که در محدوده مناطق اقتصادی قرار 
می گرفتند چه تبعات اقتصادی یا اجتماعی را ش��کل 
دادن��د. از این جهت کارنامه مناطق آزاد و ویژه ما به 

جز مناطق محدودی برای مثال در عس��لویه کارنامه 
موفقی نیست. عسلویه در همان تعریفی که برای آن 
ش��د کار می کند اما در مناطق دیگر تعریفی که برای 
توسعه صادرات و جذب س��رمایه گذاری شده بود به 
صورت واقعی ش��کل نگرفت بلکه تبدیل به روزنه ای 

برای مبادلات نه چندان شفاف شده اند.
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین با اشاره 
به اهداف تاس��یس مناط��ق آزاد در جهان گفت: باید 
دید مناطق آزاد و ویژه در دنیا به چه منظوری ایجاد 
می ش��وند یعنی این ابزار در خدمت کدام هدف قرار 
می گیرند؟ این مناطق در اقتصادهای بس��ته ش��کل 
می گیرند تا کمی آزادس��ازی انجام دهند. یعنی این 
مناطق را شکل می دهند تا در آنها قوانین بسته ای که 
در اقتص��اد آنها وجود دارد را در این مناطق باز کنند 
تا ببینند می توان آزادسازی را به طور آزمایشی انجام 

داده و به بقیه مناطق تعمیم داد یا خیر؟
وی افزود: الان با این هفت منطقه آزاد ما قریب به 
ده ها منطقه آزاد و ویژه در کشور داریم که روزنه هایی 
ایجاد کرده اند که در آنها یک سری فرارهای اقتصادی 
انجام می شود، اگر واقعا اقتصاد ما به شکلی است که 
ت��ا این می��زان قوانین مخل برای کس��ب و کار دارد 
که ما مجبور هس��تیم این تعداد منطق��ه آزاد ایجاد 
کنیم، بهتر اس��ت که به آزادس��ازی اقتصاد کشور به 
طور کلی فکر کرده و در سطح کشور آزادسازی هایی 
انجام دهیم تا مجبور نش��ویم این تعداد منطقه آزاد 

ایجاد کنیم.
حریری در پاس��خ به س��والی پیرام��ون انگیزه های 
تاس��یس مناطق آزاد جدید در کش��ور تصریح کرد: 
فش��ار لابی ه��ا در این مورد وج��ود دارد، این لابی ها 
می تواند به صورت محلی باش��د که مثلا اس��تاندارها 
ی��ا نمایندگان آن محل دوس��ت دارند که تحولی در 
منطقه ایجاد ش��ود و فکر می کنند که این کار باعث 
رشد استان یا منطقه می شود. در کنار اینها لابی های 
دیگری هم وج��ود دار، قبل از اینک��ه منطقه آزادی 
ایجاد ش��ود کس��انی که رانت اطلاعات��ی دارند از آن 
اس��تفاده می کنند برای مثال در بوش��هر در ماه های 
گذشته یک مجتمع تجاری بسیار بزرگ وسط بیابان 
افتتاح ش��د که بع��د این بیایان به منطق��ه آزاد بدل 

شد.
وی خاطرنشان س��اخت: بنابراین تبدیل به منطقه 
آزاد ذی نفعانی دارد که بخش��ی از آنها صادقانه فکر 
می کنند که ب��رای منطقه خود کار مفیدی می کنند 
که آنها هم اش��تباه می کنند چراکه ممکن است یک 
نقطه آباد ش��ود اما برای تصمیم گیری باید مجموعه 
س��پهر اقتصادی کشور را در نظر گرفت. برخی هم از 
این موضوع سواستفاده  می کنند. یعنی عده ای با نیت 
خی��ر و عده ای با هدف سواس��تفاده این مناطق را به 

منطق آزاد یا ویژه تبدیل می کنند.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد که هیچ بیمار 
کرونایی نمی تواند با وس�ایل حمل ونقل عمومی 
س�فر برود چون بلیت�ی به او فروخت�ه نخواهد 
شد و بر اساس رصدهای صورت گرفته موبایلی 
آن ها عمدتا س�فرهای درون شهری داشته اند نه 

برون شهری.
در پی طرح اظه��ارات ایرج حریرچی –معاون وزیر 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشکی – مبنی بر اینکه 
۵۱ هزار نفر از کسانی که برگه دستشان است و کرونا 
مثبت هس��تند قرنطینه ش��ان را ب��ه فواصل چندین 
کیلومتری و حتی مسافرت شکسته اند سراغ بسیاری 
از مس��ئولان وزارت راه  وشهرس��ازی در بخش ه��ای 
مختل��ف حمل و نقل هوایی، ریل��ی و جاده ای رفتیم 
که هم��ه آن ها بر این نکته تاکید کردند که س��امانه 
ماسک از سال گذش��ته در سیستم های بلیت فروشی 
آن ها فعال شده و اگر مسافری تست کرونایش مثبت 
شده باش��د نمی تواند بلیت تهیه کند و از مسافرت او 

جلوگیری به عمل خواهد آمد.
محم��د اس��امی – وزی��ر راه و شهرس��ازی – در 
گفت وگو با ایس��نا درباره اینکه آیا به مسافر مشکوک 
ی��ا مبتا ب��ه کرون��ا در ماه های گذش��ته بلیتی برای 
س��فر فروخته شده است و اساس��ا این آمارهای ارائه 
ش��ده نس��ان دهنده نقص و مش��کل در کدام بخش 
است؟ اظهار کرد: مس��افرانی که به کرونا مبتا شده 
باش��ند به هیچ وجه اجازه سفر با وسایل حمل و نقل 
 عموم��ی داده نمی ش��ود و نمی توانند بلیت��ی را برای 

سفر تهیه کنند.
وی افزود: از س��وی دیگر همه مس��افرانی که تست 
 BTS کرونای آن ها مثبت شده است از طریق سیستم
ردیابی می ش��وند و اگر قرنطینه خود را بشکنند برای 
آن ها پیامک هش��دار ارسال می شود که باید در خانه 

و قرنطینه بمانند.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بر اساس ردیابی های 
صورت گرفته مس��افران کرونایی عمدتا از شهرش��ان 
خارج نشده اند و غالبا سفرهای درون شهری داشته اند 
که دائما آن ها رصد می شوند و در صورت جا به جایی 

به آن ها به صورت پیامکی تذکر داده می شود.
اسامی تاکید کرد: سامانه ماسک همچنان در همه 
شقوق حمل ونقل فعال بوده و کد ملی مسافران برای 
تهیه بلیت و انجام س��فر با اطاعات وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی چک می شود، بنابراین کسی 
نمی تواند با داشتن پاسخ مثبت تست کرونا به سفر با 

این وسایل حمل و نقل عمومی برود.

ریی�س اتحادی�ه مس�افربری اس�تان تهران 
گفت: باش�یوع کرونا از مجم�وع ۱۰ هزار راننده 
ناوگان مس�افربری ۶۰ درصد به طورکامل بیکار 

شده اند. 
به گزارش پایگاه اطاع رسانی و پایش آثار اقتصادی 
کرونا، »علی انصافی« اظهارداشت: صنف مسافربری از 
جمله صنوف آسیب دیده در شرایط کرونا بوده است، 
به طوری که با تعطیلی مدارس، دانشگاه ها و تورهای 
مس��افرتی، فعالیت بس��یاری از رانندگان و دارندگان 
وسایل نقلیه مسافربری که عضو این اتحادیه بوده اند، 

تعطیل شد.
وی ادام��ه داد: فق��ط ۴۰ درص��د از رانن��دگان ما 
همچنان فعال هس��تند و ۶۰ درصد بیکار شده اند. از 
۱۲۰ ش��رکت زیر مجموعه اتحادیه شب عید یکی از 

شرکت ها مجبور به تعطیلی و انحال شد.
انصاف��ی همچنین گفت: تا کنون از ۱۰ هزار راننده 
تحت پوشش اتحادیه، بیش از ۲هزار نفر از رانندگان 

به بیماری کرونا مبتا شده اند و بیش از ۲۰۰ نفر نیز 
جان خود را ازدست داده اند. فقط در یک ماه گذشته 

در شرکت مسافربری ما، ۳ نفر از کرونا فوت کردند.
وی اف��زود: ش��رایط کار و معیش��ت رانن��دگان ما 
بس��یار سخت اس��ت، حتی رانندگان س��رویس های 
بیمارس��تان ها هم در اولویت نخست دریافت واکسن 
کرونا قرار نگرفته اند و همه رانندگان در اولویت سوم 
هس��تند. رییس اتحادیه مس��افربری ته��ران تصریح 
کرد: بهتر بود که در کنار تسهیات حمایتی یا حتی 
به ج��ای آن، بخش��ودگی مالیات��ی و پرداخت بیمه 
رانندگان و تس��هیل در تهیه لاستیک و لوازم جانبی 

مورد توجه قرار می گرفت.
انصاف��ی ادامه داد: نوس��ازی ن��اوگان حمل و نقل 
ش��هری و برون ش��هری بیش از پنج س��ال است که 
متوقف ش��ده، کارخانجات تولیدکننده انواع اتوبوس، 
مینی بوس و ون، تولیدش��ان به صفر نزدیک است و 

واردات هم انجام نشده است.
وی اف��زود: درب��ازار قطع��ات موردنی��از و روغن و 
وس��ایل جانبی اصل به آسانی پیدا نمی شود و برخی 
از فروشندگان نیز اجناس غیراصل را با قیمت اجناس 
اصل می فروش��ند.  رییس اتحادیه مسافربری استان 
ته��ران گفت: در جهت جلوگیری از دخالت دلالان و 
واسطه ها که نتیجه ای جز گرانی ندارد، دولت توزیع 
لاستیک، روغن و اقام استهاکی را از طریق اتحادیه 
انجام دهد این تنها راهکار جهت قطع دس��ت واسطه 

ها و سوداگران است.

وزیر راه اعلام کرد : 

نفروختن بلیت سفر به کرونایی ها
رییس اتحادیه مسافربری استان تهران خبر داد:

بیکاری ۶۰ درصد از رانندگان ناوگان مسافربری با شیوع کرونا

عضو سابق شورای عالی بورس با بیان اینکه 
در جلس�ه هفته جاری ش�ورا درب�اره تعیین 
دامنه نوس�انات تصمیم گیری می شود، گفت: 
در جلسه گذشته که آخرین جلسه شورا بود، 
اعداد مختلف�ی به عنوان دامنه پیش�نهادی 
مطرح ش�د. ع�ده ای معتقد بودند ک�ه دامنه 
باید برداشته ش�ود و عده ای هم اعداد مثبت 
و منف�ی ۶ و مثب�ت و منفی ۱۰ درصد را اعلام 
کردند اما پیش�نهاد مثبت و منفی 4 درصد بر 

سر زبان ها افتاد.
ماش��الله عظیم��ی در گفت وگ��و با ایلن��ا درباره 
تصمیمات ش��ورای عالی بورس برای تعیین دامنه 
جدید اظهار داش��ت: در آخرین جلسه شورا درباره 
تعیی��ن دامنه نوس��انات بحث و گفت وگو ش��د. در 
جلس��ه هفته ج��اری هم احتم��الا درب��اره دامنه 
جدید تصمیم گیری می ش��ود ک��ه البته بنده دیگر 
در جلس��ات شورا حضور نخواهم داشت و به عنوان 
قدیمی ترین عضو، با شورا خداحافظی کردم چراکه 

شرایط موجود خسته کننده است.
وی ادامه داد: درباره محدوده دامنه نوس��ان هم 
س��ازمان بورس و هم ش��ورای عالی بورس به طور 
هماهن��گ تصمیم می گیرند و در نهایت دامنه باید 

به تصویب شورای عالی بورس برسد.
عضو سابق ش��ورای عالی بورس افزود: در جلسه 
گذشته که آخرین جلسه شورا بود، اعداد مختلفی 
به عن��وان دامنه پیش��نهادی مطرح ش��د. عده ای 
معتقد بودند که دامنه باید برداش��ته شود و عده ای 
ه��م اع��داد مثبت و منفی ۶ و مثب��ت و منفی ۱۰ 
درصد را اعام کردند اما پیشنهاد مثبت و منفی ۴ 

درصد بر سر زبان ها افتاد.
عظیمی با بیان اینک��ه بحث درباره تعیین دامنه 
در دس��تور کار جلس��ه هفته جاری هم قرار دارد، 
گفت: بحث های متعددی درباره تعیین دامنه وجود 
دارد که در جلسه به آن پرداخته می شود و هر یک 

از اعض��ا و نماین��دگان حاضر در ش��ورا باید دلایل 
محکمی از چرایی مطرح کردن اعداد داشته باشند. 
وی ب��ا بیان اینکه معتقدم دامنه باید به قبل یعنی 
مثب��ت و منف��ی ۵ درصد برگردد، ادام��ه داد: باید 
توجه داشته باشیم که برای مدتی بازار سودده بود 
و این دامنه به عرف بازار تبدیل ش��ده  است و پیام 
س��طح تع��ادل را به بازار می دهد. ب��ه این معنا که 
نهاد ناظر، نظر خاصی برای جذاب نشان دادن بازار 
بی��ش از حد انتظ��ار ندارد و ب��اور دارد که جریان 

طبیعی بازار مثل گذشته باید باشد.
عظیمی با اش��اره به الزام حمایت از بازار سرمایه 
از طریق صندوق توس��عه ملی اظهار داش��ت: طبق 
قانون باید هر س��ال یک درص��د از منابع صندوق 
توس��عه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه انتقال 
پی��دا کند ک��ه در حال حاضر  چی��زی حدود ۱۰ 
هزار میلیارد تومان اس��ت. هر چند که این موضوع 
در هیات امنای صندوق توس��عه ملی تصویب ش��د 

اما برخ��ی از اعضا هیات امنا با اج��رای این قانون 
همکاری نکردند که اتفاقا این عدم همکاری اجزای 
مختلف با یکدیگر س��یگنال بس��یار ب��دی به بازار 
می دهد. عضو سابق شورای عالی بورس با تاکید بر 
اینکه فقط متغیرهای اقتصادی نیستند که بر بازار 
س��رمایه اثر می گذارند، گفت: شنیده شدن نظرات 
مختلف از یک قوه، بی کفایتی ها، عدم هماهنگی بین 
دس��تگاه های اجرایی و ... باعث می شود که سرمایه 
گذاران دچار سردرگمی در بازار شوند که این یک 
پارامتر منفی اس��ت. چراکه وقتی س��رمایه گذار در 
شرایط ناپایدار قرار بگیرد و کاسه چه کنم چه کنم 
در دس��ت بگیرد، س��رمایه گذاری خود را به تاخیر 

می اندازد یا از آن منصرف می شود.
وی ادام��ه داد: در ح��ال حاض��ر هماهنگ ترین 
قوه درباره بازار س��رمایه قوه قضاییه اس��ت و هیچ 
صدای ناهماهنگی از این قوه درباره بازار س��رمایه 
نمی ش��نویم. در حال��ی ک��ه در مجلس ب��ه غیر از 

اعضای کمیس��یون اقتصادی س��ایر نماینده ها هم 
درباره وضعیت بازار اظهار نظر می کنند.

عظیمی اف��زود: در قوه مجریه وزی��ر نفت، وزیر 
اقتص��اد، وزیر صمت، ریی��س کل بانک مرکزی از 
اعض��ای تاثیرگذار ش��ورای عالی بورس هس��تند و 
موظف هس��تند که مصوبات جدی تری درباره بازار 

داشته باشند.
وی با اشاره به مصوبه ای تحت عنوان بهره مندی 
موضوع عدالت تطبیقی که از ارجاع تمام پرونده های 
بورس��ی به قوه قضاییه جلوگی��ری می کند، گفت: 
اعتق��اد داری��م ک��ه ه��رگاه موضوع��ات مرتبط با 
هر ب��ازاری را از جمله ش��کواییه ها، صاحیت ها و 
تخلف��ات و ... ب��ه صورت تخصصی بررس��ی کنیم، 
زودتر به نتیجه می رس��یم و هم از بیان مواردی که 
هنوز به نتیجه نرس��یده پرهیز می شود. در این باره 
قوه قضاییه و نماینده آن در شورا هماهنگی بسیار 

خوبی داشتند.
عظیمی اف��زود: از این رو برخی از انواع تخلفاتی 
که امکان رس��یدگی به آن در بازار س��رمایه است 
نی��ازی ب��ه ارجاع ب��ه محاکم قضایی ن��دارد که بر 
انباش��ت پرونده ها اضافه کند و در این باره توافقی 
با قوه قضاییه ش��ده اس��ت و دستور العمل آن اجرا 
می ش��ود. یکی از رس��الت های که قوه قضاییه دارد 
این اس��ت که برنامه ها و پیشنهاداتی که  منجر به 
بهبود امور و تخصصی تر شدن رسیدگی ها می شود 
را پش��تیبانی کند و در ای��ن بخش همکاری خوبی 

داشته است.
عضو س��ابق ش��ورای عال��ی بورس تاکی��د کرد: 
وزارت اقتص��اد در بازار س��رمایه به وظایف خود به 
درستی عمل کرده است اما متاسفانه حمایت نشد. 
بازار س��رمایه یک موجود زنده ای اس��ت که سطح 
حساس��یت آن بس��یار بالا اس��ت، به امید و ترس 
شدیدا واکنش نشان می دهد و به شدت تحت تاثیر 

متغیرهای اقتصادی و سیاسی قرار می گیرد.

عضو سابق شورای عالی بورس:

برخی اعضای هیات امنای صندوق توسعه جلوی حمایت از بورس را گرفتند

تصویب FATF به مذاکرات وین گره خورده است
رییس اتاق ایران و چین:


